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RAADSINFORMATIEBIJEENKOMST DI. 18-2-2020
Hal stadhuis

19.30-22.30 uur – Visie en uitnodigingskader Energielandschap Rijnenburg en Reijerscop

Voorzitter: Jony Ferket
Portefeuillehouder: Wethouder Van Hooijdonk

Raadsleden: Gert-Jan te Hoonte (VVD), Bülent Işik (PvdA), Henk van Déun (PVV), Maarten Koning (D66), 
Dimitri Gilissen (VVD), Jan Wijmenga (ChristenUnie), Rick van der Zweth (PvdA), Rachel Heijne (GroenLinks), 
Michel Eggermont (SP), Jelmer Schreuder (D66), Cees Bos (Stadsbelang Utrecht), Jantine Zwinkels (CDA), 
Maarten van Heuven (PvdD), Sebastiaan Heuschen (Student&Starter)

Meepraters: Buren van Rijnenburg, Bewoners van Reijerscop, RijneEnergie, NMU, Kopgroep, 
Roeiverenigingen, Ecorys, DGMR, Cauberg-Huygen, Roland ter Linden, Bureau Waardenburg, Provincie, 
NEXT Vastgoed Consultancy B.V. en vele anderen.

Aantal ambtenaren gemeente Utrecht: 1 personen

Griffie gemeente Utrecht: 5 personen

De voorzitter opent de raadsinformatiebijeenkomst en heet iedereen van harte welkom. Ze meldt dat op 5 
maart in de commissie gesproken zal worden over dit onderwerp. Vervolgens inventariseert zij wie er 
aanwezig zijn.

Deel 1a: Ruimte voor bewoners van de polder, omwonenden en anderen om hun standpunt en/of zorgen 
met de raad te delen 
De voorzitter inventariseert zorgen in een woord vanuit de zaal: klimaatverandering; geluid; 
horizonvervuiling; impact woonbeleving; gezondheid mens en dier; laag frequent geluid; vertrouwen; 
leefbaarheid; waardevermindering; tekort aan woonruimte; duurzaamheid; slagschaduw.

Pitch door Buren van Rijnenburg 
Drie hoofdpunten: 

1. De oorspronkelijke afspraken van 6 juli 2017 worden niet nagekomen.
Er zou een integraal plan komen voor Rijnenburg. Hierbij zou niet alleen gekeken worden naar 
energieopwekking maar ook naar woningbouw, groen, recreatie en sport. De coalitiepartners zijn het niet 
eens over woningbouw en hierdoor is er geen integraal plan. Zolang er geen besluit genomen wordt over 
de woningbouw in Rijnenburg voldoet het plan niet aan de afspraken. 

2. Informatie over geluidsoverlast wordt verzwegen.
Uit rapporten blijkt dat omwonenden in De Meern en Nieuwegein vele uren per dag en vooral ’s nachts 
geluidshinder van hoorbaar geluid ondervinden. Zelfs bij turbines op een afstand van 1300m wordt drie 
uur hoorbaar geluid in de nacht gescoord. Het meest opmerkelijke is echter het hoorbare geluid ín de 
polder. De resultaten hieromtrent zijn dramatisch te noemen. Deze gegevens zijn echter niet aan de raad 
verstrekt. Het college was van mening dat de gebruikte methoden voor de geluidmeting in de polder niet 
geschikt zouden zijn. Het second opinion rapport onderschrijft in grote lijnen de uitkomsten van de 
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DGMR-rapport. Buren van Rijnenburg is van mening dat de gehanteerde hoorbaarheidsmethode in 
beginsel ook van toepassing is voor de meeste woningen in de polder. 

3. Er wordt geen eerlijke afweging gemaakt over de opbrengst van zonne- en windenergie. 
Buren van Rijnenburg pleit voor zonne-energie. Het gaat steeds beter met de opwekking van zonne-
energie. Per paneel wordt meer resultaat behaald. SolarEnergyWorks heeft onlangs in een park 1,1 gigawatt 
per hectare opgewekt. Buren van Rijnenburg is uitgegaan van de aanname van 1 gigawatt. Het 
initiatiefvoorstel van de heer Te Hoonte van de VVD gaat uit van 0,9 gigawatt. De gemeente gaat echter uit 
van 0,6 gigawatt. Dit is veel te laag. Daarnaast levert windenergie levert juist 30% minder op dan wordt 
gezegd. Er wordt verwezen naar de resultaten in Houten. 

Pitch door Bewoners van Reijerscop 
(Zij spreekt ook namens buurgemeenten en een deel van de gemeenteraad van Woerden)

1. Bewoners van Reijerscop is teleurgesteld over hoe het project twee jaar lang is verlopen.
Diverse metingen, uitwerkingen van geluid, slagschaduw en zicht ontbraken tijdens vele 
werkbijeenkomsten en nu nog. Het bleek dat dit niet in de opdracht van de gemeenteraad stond. Hierdoor 
is de polder niet uitgewerkt. Een en ander ging alleen over woonwijken. Wil de gemeente daar waar gaten 
zijn gevallen, alsnog een en ander uitwerken? 

2. Metingen en berekeningen zijn niet volledig openbaar gemaakt of geven een vertekend beeld.
Het vertekende beeld heeft betrekking op Reijerscop 7. Reijerscop 7 bestaat niet. Dit betreft het kruispunt 
bij La Place waar de snelweg langgaat en veel herrie is. Het logisch dat windturbines niet boven dat geluid 
uit kunnen komen. Daarnaast is het ook logisch dat de windturbine die ten noorden van plan is 
ingetekend, 24 uur per etmaal door mag draaien. Er wordt alleen vergeten dat daar de geluidsnorm al ver 
overschreden wordt. 

3. In de uitwerkingsgroep zit geen deel meer van Reijerscop. 
Mensen uit Reijerscop zouden voor vertraging zorgen in verband met inlezen. Mensen uit Reijerscop 
voelen zich buitenspel gezet.

4. Geluidsoverlast in polder Rijnenburg.
Op dit moment bevindt het geluidsniveau zich ver boven de norm: 117 dB. DGMR heeft een nieuwe 
techniek en zet het geluid van de snelweg af tegen het geluid van de windturbine. Dit betekent dat de al 
verhoogde norm, nu de norm is geworden. Bewoners van Reijerscop accepteert dit niet en vraagt de 
gemeenteraad om bescherming door de norm aan te houden die eerder is aangesteld voor geluid.

5. De geluidswal moet meegenomen worden in de meting. 
Wat doet deze? 

6. Belangenverstrengeling Eneco.
Eneco heeft een belangrijke rol gespeeld bij de start van het project. Het bedrijf had al drie contracten op 
zak en heeft daarmee aan de schetstafel gestaan en de ontwerpen mede bepaald. Bewoners van Reijerscop 
vraagt hoe de zoekgebieden 250m van woningen zijn vastgesteld? Heeft Eneco hier een rol in gespeeld? 

7. De rol van RijneEnergie.
RijneEnergie heeft de deur plat gelopen. Daarnaast waren er diverse bijeenkomsten waar niet 
grondbezitters en grondbezitters uit elkaar werden getrokken omdat er teveel onderlinge spanning zou 
zijn. Grondbezitters en niet grondbezitters kunnen echter prima met elkaar. Verder is erin november 2019 
een meeting geweest van kleine grondbezitters. In het verslag van die bijeenkomst zijn vragen uitgewerkt 
die nooit gesteld zijn en dat verslag is naar buiten gebracht zonder overleg. Er heeft intussen een 
rectificatie plaatsgevonden. Bewoners van Reijerscop heeft het vertrouwen in RijneEnergie opgezegd. 
Verder hebben niet alleen de kleine grondbezitters maar ook de grote grondbezitters unaniem ‘nee’ 
gezegd tegen windenergie. 
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8. Er wordt niet geluisterd naar buurgemeenten.
Woerden heeft een afstand van 800m aangegeven. Deze afstand wordt niet gehaald. Montfoort heeft 
aangegeven dat bewoners willen wennen met lage windturbines. Hier wordt niet naar geluisterd. Stichting 
Groene Hart en Bureau Rijksbouwmeester geven aan liever geen windturbines te willen. Wat gaat de 
gemeenteraad met deze adviezen doen?  

9. Er is sprake van planschade en waardedaling van huizen in Reijerscop. 
Er is sprake van 15% tot 20% waardedaling bij een windturbine op 800m. 

10. Luchtverontreiniging bij de A2 en A12 door het draaien van de windturbines.
Er wordt advies gegeven om hier onderzoek naar te doen. 

Opmerkingen van meepraters
- Ondanks de geluidswal in De Meern is er elke dag geluidsoverlast. Op de momenten dat de 

snelweg een keer niet te horen is, zijn straks de windturbines te horen.
- Geluid snelweg plus geluid windturbine is tweemaal geluid.
- Op de plaatjes die getekend zijn is te zien dat over driekwart van De Meern slagschaduw wordt 

geprojecteerd. Hoe kan er dan voor gekozen worden om windturbines neer te zetten? 
- Bij sommige huizen komt een windturbine van 235m hoog op 250m afstand. Zo dichtbij mensen, 

kan dat?
- Verbazing over het proces. Mensen lijken tegenover elkaar te staan. Het lijkt een soort 

oorlogssituatie. Bezint eer ge begint. Kies voor een positieve manier om aan het milieu te werken.
- Windturbines komen in het zicht (Velthuizen) en zorgen voor slagschaduw. Dit is onprettig. Verder 

is de informatie van de gemeente over het effect op de huizenprijzen niet up to date. Er is vanuit 
de AVU en de VU nieuw onderzoek beschikbaar.

- Kijk naar andere projecten, zoals het project bij Nieuw Beijerland. De beelden spreken voor zich. 
Luister oprecht naar de mensen. 

Vragen van raadsleden
Wat maakt het geluid van de windturbines anders dan het geluid van de snelweg?
In de avond en nacht daalt het geluid van de snelweg. Als er windturbines komen, dan is er ‘s nachts ook 
geluidsoverlast. Daarnaast liggen de tuinen achter de woningen. Dit scheelt geluidsoverlast maar straks 
komt ervan twee kanten geluidsoverlast. 

Hoe wordt gedacht over woningbouw? 
Buren van Rijnenburg antwoordt dat het hieromtrent goed is om naar het hoorbare geluid in de polder te 
luisteren. In het midden van het plan, bij de Nederrijnse weg, waar de woningen moeten komen is erbij 
ongunstige wind sprake van 23 uur hoorbaar geluid. Hier kunnen geen woningen gebouwd worden. Buren 
van Rijnenburg vindt het zelfs moreel onverantwoord om te denken dat naast windturbines woningbouw 
gepleegd kan worden. 
Bewoners van Reijerscop geeft aan dat Bewoners van Reijerscop zich vasthoudt aan het 
geluidsoverlastprincipe. Hieromtrent zal alles gewogen worden. Bewoners van Reijerscop heeft zich 
beperkt tot het plan dat nu ingediend is. Daarnaast wordt nog niet formeel gesproken over woningbouw.   

Deel 1b: Ruimte voor belanghebbende organisaties aan de energie/milieu kant
De voorzitter geeft RijneEnergie het woord. RijneEnergie is een energiecoöperatie dat een duurzaam 
energiepark voorstaat. 
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Pitch RijneEnergie 
RijneEnergie bestaat uit mensen uit de regio, uit optimisten die zelf verantwoordelijkheid willen nemen en 
vinden dat iets gedaan moet worden aan klimaatverandering. Hiervoor dienen ook lokaal oplossingen 
gevonden te worden. RijneEnergie wil Utrecht schoon en energie onafhankelijk maken. RijneEnergie ziet 
ook dat er zorgen zijn met name met betrekking tot windenergie. Het zijn zorgen voor het onbekende. 
RijnenEnergie wil graag met mensen in gesprek en wijst erop dat er ook mensen zijn die weinig overlast 
ervaren van windparken. De polder en het zoekgebied van Rijnenburg en Reijerscop zijn erg ruim en dit 
biedt kansen voor maatwerk. Met het energiepark dat RijneEnergie voor ogen staat, kan van 3% naar 20% 
lokale duurzame energieopwekking worden gegaan. Dit is niet niks. Inmiddels zijn al ruim 300 mensen lid 
geworden van de coöperatie en de grootste groep leden komt uit De Meern. Vervolgens de schijnbare 
tegenstelling tussen woningbouw en het energielandschap. Een combinatie met woningen is mogelijk. Het 
noordelijke gebied bestaat uit veenweide en is beter geschikt voor energieopwekking dan voor wonen. In 
combinatie met natuurontwikkeling, met vernatting en recreatie kan een fraai energielandschap ontstaan. 
RijneEnergie heeft in een eerder stadium met een marktkopgroep van de grondeigenaren geschetst aan 
een plan. In dit plan is te zien dat woningbouw samengaat met acht windmolens en tweehonderd hectare 
zonneveld. Het realiseren van het energielandschap zal de woningbouwontwikkeling niet afremmen laat 
staan tegenhouden. De regio en de provincie zien Rijnenburg alleen niet als eerste zoekgebied voor 
woningen. De gemeenteraad dient over woningbouw na te denken. RijneEnergie roept op de woningbouw 
naast het energielandschap te realiseren. Tot slot de gesprekken met grondeigenaren. Deze zijn in volle 
gang. Ook liggen mogelijkheden voor grondposities in het verschiet. Een duidelijke stelling en visie van de 
gemeenteraad zijn hierbij van belang.  

Pitch Natuur- en Milieufederatie Utrecht (NMU) 
De NMU zet zich in voor een duurzame provincie en hier hoort een klimaat neutrale energievoorziening bij 
die alleen duurzame energiebronnen gebruikt. Utrecht heeft de ambitie om in 2030 energieneutraal te zijn. 
Hiervoor is grootschalige opwekking nodig van zon- en windenergie in Utrecht en dat kan eigenlijk alleen 
plaatsvinden in Rijnenburg en Reijerscop. De gemeente heeft een zorgvuldig proces gevolgd waarbij alle 
belanghebbenden zijn betrokken. Ook worden goede voorwaarden gesteld aan initiatieven voor 
zonnevelden en windturbines. Daarnaast doet de gemeente ook alles om de aanwezige natuurwaarden te 
behouden en te zorgen voor een goede inrichting richting nieuwe natuurwaarden. Omwonenden krijgen 
bijvoorbeeld een betere bescherming tegen geluid dan wettelijk verplicht is. NMU heeft er vertrouwen in 
dat de hinder in de praktijk meevalt. Verder kunnen de opbrengsten van waarde zijn voor het gebied en de 
lokale gemeenschap. Zo krijgen omwonenden veel kansen om mee te profiteren. NMU pleit voor 50% lokaal 
eigenaarschap. De gemeenteraad dient dit alleen nog wel goed uit te werken. Er dient snel aan de slag te 
worden gegaan op een zorgvuldige manier. Er is een brief aan gemeenteraad gestuurd met 
aanknopingspunten daarvoor. 

Opmerkingen van meepraters
- Het is een lang en zorgvuldig proces geweest waarin alle belangen zijn meegenomen. Eneco ziet 

graag dat nu voortgang gemaakt wordt in het proces en dat duidelijkheid wordt gecreëerd. Verder 
dient woningbouw geen politieke rol te spelen in de besluitvorming. 

- Er zijn beperkingen als het gaat om zonne-energie (DHM Solar Utrechtse zonontwikkelaar)
- Een bewoner van Reijerscop merkt op dat er niet geluisterd wordt. Hij heeft geen vertrouwen meer 

in RijneEnergie.
- In de gemeente Utrecht is maar sprake van 2% duurzame energie. Hier is tien jaar over gedaan. 

Hoe wordt in dit tempo binnen twintig jaar tijd 98% duurzame energie behaald? 
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- In een dichtbevolkt gebied kan energie ook elders vandaan geïmporteerd worden. 
- Het proces is niet zorgvuldig verlopen. Grondbezitters zijn langere tijd geleden al benaderd om 

een contract te tekenen. Er was toen nog niets bekend over windenergie. 

Vragen van raadsleden
Hoe is er gereageerd door de gemeente op de plannen van RijneEnergie in relatie tot woningbouw? 
Het gaat om een energielandschap waarbij woningbouw in de toekomst niet onmogelijk wordt gemaakt. 
Samen met woningontwikkelaars is gekeken hoe een en ander zo goed mogelijk ontworpen kan worden. 
Verder was de gemeente blij dat RijneEnergie de gesprekken heeft opgestart en dat een en ander 
inzichtelijk is geworden. 

Is NMU voor of tegenstander van woningbouw?
Er zijn meer logische plekken om woningen te bouwen in Utrecht: de Merwedekanaalzone en de A12-zone. 
Hier kan de komende twee decennia op ingezet worden. Aan het eind van deze twee decennia is het 
energielandschap afgeschreven en kunnen opnieuw mogelijkheden bekeken worden. Verder is het 
energielandschap vooralsnog een no-regret maatregel. Er kan energie opgewekt worden en er kunnen op 
termijn woningen gebouwd worden.  

Deel 1c: Ruimte voor andere belanghebbenden
De voorzitter constateert dat de Kopgroep en de roeiverenigingen aan het woord komen. 
  
Pitch Kopgroep 
Allereerst wil de kopgroep een aantal dingen rechtzetten. In de jaren ‘90 is er Rijksoverheidbeleid geweest 
in het kader van acute woningnood. In dat kader is toen eind jaren ’90 de polder Rijnenburg voor 
woningbouw aan gemeente Utrecht toegevoegd. Uit de lering die door de gemeente was getrokken naar 
aanleiding van Leidsche Rijn zijn beleggers, ontwikkelaars en corporaties vervolgens gestimuleerd om 
aankopen te doen van gronden in Rijnenburg. Er was dus geen sprake van een energielandschap. Er was 
sprake van een woonlandschap en dat is zo geweest tot en met 2010, de structuurvisie vaststelling. In 
2012, bij de voorloper van de Ruimtelijke Strategie Utrecht, was woningbouw niet aan de orde vanwege de 
financiële crisis. Er werd toen gezegd dat zodra de economische situatie zou wijzigen, de structuurvisie ter 
hand genomen zou worden. Vanaf 2013/2014 ontstond echter de situatie dat niet meer gesproken mocht 
worden over Rijnenburg. Er was een vast omsloten plan om Rijnenburg niet met woningbouw te gaan 
invullen. Ook werd in U16-verband Rijnenburg stelselmatig buiten besluitvorming of planvorming 
gehouden. Vervolgens kwam het energielandschap. Grondeigenaren hebben zich toen als initiatiefnemers 
aangemeld om mee te kunnen praten. Er werd over grondeigenaren gepraat maar niet met grondeigenaren 
en dat is tot op de dag van vandaag nog steeds het geval. Op 28 november hebben grondeigenaren, de 
corporaties, beleggers en ontwikkelaars, het appel Rijnenburg aangeboden aan het college. Tot op de dag 
van vandaag is hierop geen reactie ontvangen. 

Grondeigenaren staan voor de transitie op het gebied van duurzaamheid. Rijnenburg biedt mogelijkheden 
om invulling te geven aan deze transitie. Tijdens de startbijeenkomsten over het energielandschap, op 16 
en 25 maart, mochten belanghebbenden aangeven waar zij het liefst de energieopwekking zouden zien in 
Rijnenburg. Hierbij werden in A2- en A12-zones zonnepanelen getekend. Er was bijna unaniem consensus 
over de locatie van de zonnepanelen. Nu, drie jaar later, staat er nog geen zonnepaneel. Rijnenburg biedt 
kansen voor betaalbare woningbouw, een duurzame manier van mobiliteit en energieopwekking. 
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Opmerkingen van meepraters
- Tijdens de stadsgesprekken ging de voorkeur naar zonne-energie. Onder druk van 

energiemaatschappijen werd aangegeven dat het ook handig zou zijn om windturbines te plaatsen.

Pitch Roeiverenigingen 
In Rijnenburg heeft Utrecht een unieke kans om de grote uitdagingen van de stad en de regio op het 
gebied van duurzame energie, wonen, sporten en recreëren op te lossen. Hier is wel een integrale visie 
voor nodig vanuit de gemeente. Het voorstel van het college is eenzijdig. Alleen de uitdaging van 
duurzame energie wordt opgepakt terwijl dit gecombineerd kan worden met andere wensen. Roeiwater kan 
hierbij als kern fungeren voor een groen buffergebied waar ruimte is voor energieopwekking en 
aquathermie. 

Vragen van raadsleden
Is RijneEnergie al verder met ideeën en hoe komen opbrengsten ten goede aan bewoners? En wat zijn 
reacties van commerciële partijen die mede-initiatiefnemer zijn?
RijneEnergie heeft de afspraak met Eneco en DHM Solar dat 50% coöperatief ontwikkeld wordt. 50% van het 
energielandschap is van, voor en door de Utrechters en omgeving. Iedereen die lid wordt van de coöperatie 
heeft dan medezeggenschap over de opbrengsten. Verder is het de bedoeling om samen met 
initiatiefnemers een omwonendenregeling op te zetten. Dit kan in de vorm van een burenpakket en 
hiermee kunnen bijvoorbeeld maatregelen voor de woning worden bekostigd. Daarnaast is er een 
gebiedsfonds dat verder reikt dan direct omwonenden en hiermee kan natuurcompensatie en andere 
maatregelen gerealiseerd worden.  

Hoe had de gemeente een en ander anders kunnen aanpakken en wat kan de gemeente in het 
vervolgproces doen om beide opgaven te realiseren? 
In de eerste plaats dient gezorgd te worden voor zorgvuldige ruimtelijke ordening. Hierbij dient niet vanuit 
een invalshoek gekeken te worden. Alle aspecten dienen betrokken te worden en daar dient men 
gezamenlijk mee aan de gang te gaan. Verder dient nu nog geen besluitvorming uitgelokt te worden op 
een onderdeel. Besluitvorming kan plaatsvinden rond de besluitvorming met betrekking tot de RSU. 

Is RijneEnergie nu dé energiecorporatie of is het nog mogelijk om andere energiecorporaties de ruimte te 
bieden? 
De voorzitter constateert dat deze vraag verderop door de gemeente Utrecht beantwoord zal worden.

Eerder lag er een tekening waarin in het midden van het plangebied woningbouw zou komen en aan de 
rand van snelweg windturbines. De projectontwikkelaars/grondeigenaren zijn nu gedraaid. Zij willen nu 
geen windturbines meer maar andere vormen van duurzame opwekking. Wat is er gebeurd?
In de afgelopen twee jaar zijn de ontwikkelingen en mogelijkheden verkend, ook met betrekking tot 
windturbines. Daarnaast moest het mogelijk zijn om nieuwbouw te realiseren en bestaande wijken en 
bewoners te ontzien. De verkenning loopt nog.

Welke mensen binnen 250m van een windturbine ervaren geen overlast? 
RijneEnergie geeft aan dat de opmerking hieromtrent niet ging over mensen die binnen 250m van een 
windturbine wonen. De opmerking ging over de wettelijke norm. Er wordt verwezen naar een onderzoek 
van Hogeschool Saxion. 
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Een conclusie van dat onderzoek was, dat bedrijven bedrijventerreinen hadden verlaten omdat zij overlast 
ervaarden van slagschaduw. Klopt dat? 
RijneEnergie kent deze conclusie niet. Er is wel andere regelgeving voor bedrijven dan voor woningen. 
RijneEnergie wil windturbines in ieder geval stilzetten voor slagschaduw. Er komt dus geen slagschaduw op 
de woningen. 

Kan er een reactie komen van ambtenaren of de wethouder met betrekking tot waarom er geen reactie is 
gegeven op het appel van de grondeigenaren?
De voorzitter constateert dat deze vraag in deel 2 aan de orde komt. 

Pauze

Deel 2a: Toelichting Utrechtse VVD op het initiatiefvoorstel Snel starten met woningbouw in Rijnenburg

Initiatiefvoorstel Snel starten met woningbouw in Rijnenburg 
De Utrechtse raad heeft de mogelijkheid een initiatiefvoorstel te doen. Dit is ook een raadsvoorstel en 
wordt besproken in de raad en commissie. In november is gestart met het initiatiefvoorstel omdat men niet 
zoveel hoorde over Rijnenburg. Rijnenburg is altijd een beoogde woningbouwlocatie geweest en heeft 
alleen op pauze gestaan vanwege de crisis. Er wordt een presentatie getoond. 

In het gebied liggen twee geluidscontouren, die van de A12 en A2. Iets binnen die contouren doen is vrij 
prijzig omdat dan iets aan het geluid gedaan moet worden. Hier kunnen dus beter zonnepanelen 
neergelegd worden. Vervolgens moeten mensen in Rijnenburg kunnen komen. Er is een soort ‘wiel met 
spaken’, een ring van openbaar vervoer rond de stad, en dit is als uitgangspunt genomen. Er ligt 
bijvoorbeeld een viaduct waar twee maal twee banen onderdoor gelegd kunnen worden en vanaf Galecop 
kan met een brug vrij makkelijk over de A2 worden gegaan en met een openbaar vervoer verbinding (een 
bus) kan dan naar Rijnenburg worden gegaan. In de wijk kan een slimme binnenring komen met instekers 
en er gebruik gemaakt worden van bestaande op- en afritten. 

In rode deel kan vervolgens gebouwd worden. Vanaf Strijkviertel kan daar dan een bus komen en rondom 
de Nedereindse weg kan een park gemaakt worden. Aan de zuidkant bij IJsselsteijn zou ook gebouwd 
moeten worden omdat IJsselsteijn aan zijn plancapaciteit zit. De roeibaan kan ook aan de zuidkant komen. 
Het zand dat hierbij vrijkomt kan dan weer gebruikt worden voor een mooi, landschappelijk gebied in 
combinatie met het IJsselbos dat in aanleg is. Uiteindelijk zijn de zonnepanelen dan tijdelijk. Deze 
verhuizen op termijn naar een bedrijventerrein. Verder is uiteindelijk ook een tramverbinding nodig. Deze 
zou dwars door Ouderrijn kunnen komen. Als dit te duur blijkt, kan deze ook onderlangs komen. Er zitten 
overigens geen windturbines in het plan omdat de VVD van mening is dat er dan geen woningen kunnen 
komen. Verder zou gebruik gemaakt kunnen worden van zonnethermie. Hiermee kan ook meteen het 
stadsverwarmingsnet verduurzaamd worden. Tot slot zijn erin de eindsituatie 25.000 woningen. 

Vragen van raadsleden
In dit voorstel wordt windenergie geschrapt. Hoe gaat het voorstel van de VVD voorzien in energie als er 
geen zon is? 
Niet alle energie hoeft in Utrecht opgewekt te worden. Daarnaast is het voordeel van warmte dat dit 
gebufferd kan worden. 
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Hoe wordt in het voorstel omgegaan met ecologie en welke kansen zijn er voor het versterken van natuur 
en ecologie? 
De zuidkant is landschappelijk groen ingekleurd. Verder worden in het gebied waar zonnepanelen komen, 
de zonnepanelen intensiever neergelegd dan in het voorstel van het college. 

Is wind überhaupt een optie binnen dit plan?
Windenergie is in dit plan geen optie. 

Op welke termijn worden de technieken uitgezocht? 
Een en ander is getoetst. In plaats van 20.000 woningen zouden het ook weleens 40.000 kunnen worden 
omdat het verlies in het warmtenet veel minder is dan was ingecalculeerd. 

In hoeverre kunnen de ov-kosten gefinancierd worden? 
Grondeigenaren hebben eerder aangegeven een bijdrage te willen leveren. Een tramaansluiting hoeft wat 
hen betreft niet duur te zijn. Verder is ontsluiting via Strijkviertel haalbaar binnen de budgettaire kaders. 

De invulling van het gebied zal samen gedaan moeten worden met andere gemeenten. Dit zou kunnen 
betekenen dat er geen 25.000 woningen kunnen komen. Hoe ziet de VVD dit? 
Bij de bespreking in de commissie over de RSU werd geconstateerd dat er minimaal 10.000 woningen extra 
nodig zijn in Utrecht. 

Wat is de haalbaarheid van de energiealternatieven? Is nagedacht over mogelijke energieverliezen, de 
terugverdientijd en de financiële haalbaarheid van de zonneboilers? 
Er is STE-subsidie voor zonnethermiek. Met de panelen hiervoor wordt ook meer energie opgewekt per 
vierkante meter paneel dan de panelen die zon omzetten in elektriciteit. Hierin zit winst maar die zou 
verloren kunnen worden in het netwerk. Er kan wel aangetakt worden op het netwerk dat al in de buurt 
ligt.  

Deel 2b: Ambtelijke toelichting op het raadsvoorstel Visie en uitnodigingskader Energielandschap 
Rijnenburg en Reijerscop

Raadsvoorstel Visie en uitnodigingskader Energielandschap Rijnenburg en Reijerscop -  gemeente Utrecht
In april heeft het college een conceptvoorstel gedaan voor elf windturbines en een aantal hectare 
zonnevelden in de polders Rijnenburg en Reijerscop. Daarna is er een informatiebijeenkomst geweest 
waarin het voorstel is uitgelegd en vragen gesteld konden worden. Vervolgens zijn buurgemeenten, de 
provincie, bewoners, belangenorganisaties en initiatiefnemers gevraagd om een reactie. Hierop zijn 
vierhonderd reacties binnengekomen. Ondertussen is inventariserend onderzoek gedaan naar natuur in het 
gebied en is er onderzoek gedaan naar de businesscase, de aanvoer van de windturbines en de juridische 
haalbaarheid. Dit alles heeft geleid tot twee dingen die nieuw of anders zijn. Er was een visie en die is op 
een aantal punten gewijzigd. De belangrijkste wijziging is, dat de windturbines die in het midden van 
Rijnenburg waren bedacht zijn geschrapt en dat er ruimte is gemaakt voor een extra windturbine bij het 
knooppunt Ouderrijn. Daarnaast is een andere belangrijke wijziging, dat de duur van het energielandschap 
is verlengd van vijftien naar twintig jaar. Dit heeft te maken met veranderde subsidievoorwaarden van het 
Rijk. Naast de visie was er ook een uitnodigingskader en deze is nader uitgewerkt.  

Vragen van raadsleden



Pagina 9 van 14

Waarom is niet geluisterd naar bewoners in deze fase van planvorming? Dit had kunnen leiden tot het 
schrappen van het zoekgebied Reijerscop en het zoekgebied bij de A2 en A12. 
Hetgeen is aangegeven in de periode na april, week niet erg af van hetgeen gehoord is in de periode 
daarvoor. In het conceptvoorstel was al rekening gehouden met de zorgen met betrekking tot geluid, 
slagschaduw en uitzicht. 

Hoe heeft de gemeente op een zorgvuldige wijze geprobeerd te communiceren naar de omgeving over de 
verandering in tijdelijkheid (van 2030 naar 2040)? 
Er is altijd gecommuniceerd dat de tijdelijkheid van energielandschap een periode van vijftien jaar zou 
behelzen. Er is nooit een harde grens geweest voor de tijdelijkheid van het energielandschap. Daarnaast is 
met het nieuwe voorstel de stap van vijftien naar twintig jaar duidelijk geworden.    

Met betrekking tot het zoekgebied komt er iets bij. Gaat de gemeente dit nog voorleggen aan de 
buurgemeenten?
Het zoekgebied is inderdaad veranderd. Dit komt doordat in het conceptvoorstel de gebieden vrij grof 
waren ingetekend. De fase om te komen tot een definitief voorstel is ook gebruikt om een en ander meer 
precies te maken. Het bleek toen dat Ouderrijn binnen de afweging paste. Dit hoeft daarom dus niet 
teruggelegd te worden bij de buurgemeenten.   

Een meeprater gaf in de pauze aan dat de locatie van de windturbines, het zoekgebied en de hoogte van 
de windturbines is aangepast omdat de eerste locatie wind arm was. Klopt dit? 
De windturbines zijn niet hoger geworden door het wind arme gebied. Sinds het conceptvoorstel is niet 
anders gecommuniceerd over de grootte van de windturbines. Het zou hierbij gaan om grote windturbines 
die op de markt beschikbaar zijn of waarvan verwacht wordt dat deze gaan komen. Het kan wel zijn dat vijf 
jaar geleden de hele grote windturbines nog niet op de markt waren en dat het beeld heeft bestaan dat er 
kleinere turbines zouden komen. 

Als een afschrijvingstermijn van twintig jaar wordt gehanteerd voor de windturbines, dan wordt 
opgeschoven van 2040 naar 2050. Is deze redenatie juist?
Hoe langer gewacht wordt, hoe langer het energielandschap nodig zal hebben om gebouwd te worden. 

Opmerkingen van meepraters, antwoorden gemeente Utrecht tenzij anders aangegeven
- In juli 2019 werd vernomen dat windturbines permanent in Reijerscop blijven staan. 

De wijzigingen hebben betrekking op het hele gebied maar landen niet in Reijerscop. Het verschil tussen 
het conceptvoorstel en het voorstel nu, is voor Reijerscop heel klein. Verder worden er vergunningen 
verstrekt voor twintig jaar. 

- Aan het begin van het project was het nog niet zeker dat er hoge windturbines zouden komen. 
Hoge windturbines zijn uitgewerkt op het verzoek van uitwerkingsgroepleden omdat zij wilden 
weten wat de consequenties waren van de hoge windturbines voor wonen. Als deze lager zouden 
worden dan zouden de consequenties minder zijn.

Het klopt dat verkend is wat grote en kleine windturbines doen. Bij voorbaat stond niet vast dat er grote 
windturbines zouden komen. In het conceptvoorstel van het college is er echter voor gekozen om geen 
beperking te stellen aan de grootte van windturbines.  
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- Er is nooit concreet in een beleidsstuk opgenomen dat grote of kleine windturbines toegepast 
moesten worden. Daarnaast zijn de effecten van grote of kleine windturbines met betrekking tot 
geluid en slagschaduw minimaal. De effecten nemen niet lineair toe terwijl de energieproductie 
exponentieel toeneemt (Eneco).

- In het kennismakingsgesprek met Hans Kraaij werd gezegd dat het participatieproces was 
afgelopen. Het participatieproces is echter vanaf het begin mislukt. De stadsgesprekken waren een 
traumatische ervaring en uit de uitwerkingsgroep is iemand opgestapt omdat er niet geluisterd 
werd. Hoe kan het participatieproces nu afgelopen zijn? (Buren van Rijnenburg) 

Het participatieproces werd gepauzeerd, niet gestopt, omdat het college zich ging beraden op het voorstel. 
Er is dus tijdelijk niet geparticipeerd maar bij de presentatie van het voorstel zijn er weer allerlei 
bijeenkomsten geweest en die gaan ook door.  

- Zonne-energie kan driemaal zoveel opleveren. 

Ecorys heeft de berekeningen van de gemeente Utrecht bekeken en er een notitie over geschreven. Bij 
zonne-energie wordt rekening gehouden met weinig panelen per hectare en dit heeft invloed op de 
berekening. Verder dient een keer gedetailleerd naar de berekening gekeken te worden om er meer over te 
kunnen zeggen. 

Deel 2c: Vraaggesprek tussen raadsleden en experts en ambtenaren 

Geluid, laagfrequent geluid in combinatie met de afstand en slagschaduw
De gemeente Utrecht vertelt dat de wet geldt en een beschermingsniveau biedt maar dat de gemeente 
Utrecht dit niet genoeg vond. Er is daarom bepaald dat windturbines niet dichter dan 800m van 
woonwijken vandaan mogen komen en dat gebruik gemaakt dient te worden van geluidarme windturbines. 
Daarnaast is met betrekking tot slagschaduw gekozen voor een ambitie: 0,5 uur per jaar slagschaduw voor 
woningen binnen het invloed gebied. Op deze manier ontstaat ruimte voor overleg tussen energiebedrijven 
en omwonenden. Verder is er een wettelijke norm voor geluid: 47 dB. De WHO heeft een advieswaarde 
uitgebracht van 45 dB.  

DGMR legt uit dat 2dB verschil veel is. De ontwikkeling van windturbines gaat door. Ze worden steeds 
hoger en dat komt doordat er hoger in de lucht stabiele windlagen zijn. De vorm van de wieken verandert 
steeds zodat de geluidproductie zo laag mogelijk is. Stil betekent alleen niet onhoorbaar. 

Cauberg-Huygen vertelt dat Cauberg-Huygen de rapporten van DGMR heeft beoordeeld. De conclusie was 
dat de manier van berekenen en de wijze van beoordelen conform de huidige manier van beoordeling is en 
conform de huidige stand van zaken van de jurisprudentie. De raad van de gemeente Utrecht heeft 
uiteindelijk de vrijheid om te zeggen dat Lden 45 in plaats van Lden 47 aangehouden moet worden. 
Slagschaduw is ook beoordeeld. Deze is conform de huidige inzichten. Bij lagere zonnestand is het invloed 
gebied wel groter. 

DGMR geeft aan dat laagfrequent geluid in Nederland een zorgpunt is. De hoeveelheid laagfrequent geluid 
neemt toe. De wetgever stelt hiervoor nog geen normen helaas. DGMR is van mening dat het laagfrequent 
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geluid meegenomen dient te worden in de verdere uitwerkingen en onderzoeken en dat hier een 
selectiecriterium van gemaakt dient te worden. 

Vragen van raadsleden
Zijn de contouren die aangegeven zijn gemaakt op basis van stille windturbines of niet? 
Bij de contouren die zijn aangegeven is rekening gehouden met stille, geluidarme windturbines. 

In de second opinion van DGMR werd gesproken van een stand still voorziening. Deze zou missen in het 
voorstel van de gemeente. 
De stand still voorziening is verwerkt in de software van een windturbine. In de second opinion is 
aangegeven dat duidelijk gemaakt moet worden hoe dat werkt. Er dient duidelijk gemaakt te worden dat 
erop wordt toegezien dat de norm wordt nageleefd.

Windturbine geluid zou hinderlijker zijn dan autogeluid. Klopt dat? 
Uit wetenschappelijk onderzoek blijkt dat geluid van windturbines als meer hinderlijk wordt ervaren dan 
verkeerslawaai bij hetzelfde aantal dB. Voor verkeerslawaai geldt een Lden van 48. Er is hierom voor een 
Lden van 47 gekozen als wettelijke norm zodat een gelijke vorm van bescherming wordt geboden. Verder 
heeft hoorbaarheid een subjectief karakter. Dit heeft niets te maken met het voldoen aan de norm. 

Betekenen grotere wieken meer slagschaduw?
Hoe hoger de molen, hoe verder de slagschaduw reikt.

RijneEnergie gaf aan dat er geen slagschaduw op de woningen gaat komen. Hoe is dit geborgd? 
Nul slagschaduw kan niet gegarandeerd worden. Het afschakelen van een windturbine kan net iets te laat 
plaatsvinden. De ambitie is een 0,5 uur slagschaduw per jaar en deze is niet vrijblijvend. 

Worden woningen dichtbij windturbines geïsoleerd?
Met bewoners dient bekeken te worden welke maatregelen getroffen kunnen worden om de hinder te 
minimaliseren. Dit staat ook voorgeschreven in het uitnodigingskader. Mogelijkheden en middelen zullen 
worden geboden. 

Is erbij de opbrengst van de windturbines al rekening gehouden met de stilstand procedures? 
Er is nog geen rekening gehouden met de stilstand procedures. In de meeste gevallen zal het effect op de 
businesscase beperkt zijn. 

Vervoer van de windturbines 
De grootste transporten zijn die van de windturbinebladen. Deze zijn 80m lang. Kruisingen dienen 
hiervoor aangepast te worden. Verder blijven er routes naar de windturbines bestaan. 

Natuur en ecologie - Bureau Waardenburg
Er wordt geïnventariseerd wat voor dieren er voorkomen in het gebied. Daarnaast worden bestaande 
gegevens gebruikt. 

Vragen van raadsleden
Wat zijn kansen en risico’s voor de aanwezige ecologie als wordt overgegaan op acht windturbines en de 
zonnevelden?
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De data worden nog uitgewerkt maar in zijn algemeenheid is te zeggen dat windturbines slachtoffers 
maken onder vogels en vleermuizen. 

Verbinding gemeente en provincie - Provincie
Op dit moment wordt de provinciale omgevingsvisie (POVI) aangepast. Het huidige beleid loopt officieel 
van 2013 tot 2028. 2028 wordt dus niet gehaald. Er wordt een aanpassing gedaan. Verder heeft Provinciale 
Staten vorig jaar een motie aangenomen waarin akkoord werd gegaan met een energielandschap. Hierbij 
werd wel gesteld dat woningbouw niet onmogelijk gemaakt moest worden. 

Vragen van raadsleden
Het pauzelandschap zou tot 2030 duren maar zou nu tot 2040 of zelfs tot 2050 kunnen duren. Wat 
betekent dit voor de beleidsvorming bij de provincie? 
Het huidige beleid wordt veranderd en samen met het Rijk en de regio dient gekeken te worden naar waar 
woningen moeten komen. 

Waardedaling - NEXT Vastgoed Consultancy B.V.  
Waardedaling is vooral een kwestie van planschade. Er wordt een onafhankelijke taxateur ingeschakeld die 
de waardedaling moet gaan bepalen. De procedure zal gevolgd worden en wordt opgenomen in de 
samenwerkingsovereenkomst. Ieder die denkt dat hij of zij planschade heeft, kan een verzoek indienen. 
Hierbij speelt wel altijd een maatschappelijk risico. 

Vragen van raadsleden
Hoe reflecteert de provincie op het voorstel van het college? 
De uitnodiging aan de gemeente was, om met een goed plan voor een energielandschap te komen en dat 
ligt er nu. 

Is uitgerekend hoeveel nieuwbouwwoningen in de slagschaduw terechtkomen?
Dit is niet uitgerekend. 

Wat zijn beperkende factoren voor woningbouw door toepassing van het energielandschap?
Woningen mogen gebouwd worden tot de 47 dB contour. 

Hoe wordt gecontroleerd of de ambitie wordt gehaald? 
De initiatiefnemers moeten jaarlijks een rapportage aanleveren waarin zij laten zien hoe zij aan de normen 
en beloftes hebben voldaan.

Hoe kijken de initiatiefnemers en commerciële partijen naar de businesscase in relatie tot alle voorwaarden 
die worden gesteld en de participatiemogelijkheden? 
Het uitnodigingskader gaat verder dan gebruikelijk is. Eneco ziet geen aanleiding in de businesscase om 
een niet rendabel project te kunnen doen. 

Wat zijn consequenties als een waarde van 45 dB wordt aangehouden? 
Cauberg-Huygen vertelt dat dit effect kan hebben op de energieopbrengst. 

Vormt de onderhandeling tussen de verschillende gemeenten de basis voor de nieuwe POVI? 
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De provincie antwoordt dat binnen de POVI ruimte wordt gegeven aan gemeenten van de U16. Er wordt een 
aantal kaders meegegeven.  

Wanneer liggen de eerste zonnevelden er en staan de eerste windturbines er? Wordt er gestuurd op een 
datum? 
De gemeente antwoordt dat niet wordt gestuurd op een datum. De zonnevelden en windturbines dienen er 
zo snel mogelijk te komen.  

Grondeigenaren willen niet meewerken aan het plaatsen van windturbines. 
De Kopgroep wacht nog steeds op de uitnodiging om inhoudelijk te praten over de invulling van 
Rijnenburg. Zolang dit niet plaatsvindt, zien de grondeigenaren het energielandschap als een bedreiging 
voor hun belangen. Er zal dan niet meegewerkt worden aan de plaatsing van windturbines. 

Roeiwater
De gemeente geeft aan dat net als woningbouw, roeiwater niet onmogelijk wordt gemaakt. Er is een 
reservering voor een plek voor het roeiwater opgenomen. 

Opmerkingen van meepraters 
- Nieuwegeinse VVD: De Nieuwegeinse gemeenteraad wordt stelmatig genegeerd als het gaat om de 

feedback die zij heeft gegeven op de plannen. De Nieuwegeinse gemeenteraad is tegen 
windturbines en wordt geconfronteerd met een windturbine vlakbij de gemeentegrens. Verder 
wordt steeds gesproken over 2 dB. In de plannen staat duidelijk dat de decibelnorm wordt 
opgehoogd telkens met een decibel totdat er vier windturbineleveranciers op tafel komen. De 
norm wordt dus veel hoger. 

- Besteed aandacht aan gezondheid. En worden woningen overwogen in Reijerscop? 
- Bewoner De Meern: Zorg om windmolens met acht wieken (slagschaduw) die twee Domtorens hoog 

zijn en dichtbij een woonwijk staan.
- Hoe worden de ambities gerealiseerd als het plan niet doorgaat? 
- Bewoner Rijnenburg maakt zich geen zorgen over de waarde van zijn woning.
- Windturbines zijn slecht voor de opwarming van de aarde.
- Geluid wordt meegedreven met wind. Dit zou op de tekening terug te zien moeten zijn maar dit is 

niet het geval. 
- Er wordt weinig aandacht besteed aan de bescherming van bewoners die dichtbij een geplande  

windturbine wonen. WHO-advies wordt genegeerd en er wordt gezegd dat er geen geld is om 
huizen te isoleren. 

- Denk na over horizonvervuiling en laagfrequent geluid. 
- Inwoner Utrecht maakt zich zorgen over klimaatverandering maar is trots op een stad dat zo een 

ambitieus plan durft uit te werken. 
- Om grote stappen te zetten is windenergie nodig.
- Kijk niet alleen naar de kwaliteit van het besluit. Kijk ook naar acceptatie. 
- Trek lering uit wat in Houten is gebeurd.
- In de participatie is duidelijk aangegeven dat niet is geluisterd naar omwonenden en de raden van 

omliggende gemeenten. Luister naar alle signalen en neem de implicaties van laagfrequent geluid 
mee. 

- Wettelijke normen gaan over jaarlijkse gemiddelden. Deze bieden weinig bescherming aan 
bewoners. Hoorbaar geluid dient meegenomen te worden.  
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- Onderzoek de mogelijkheid tot aquathermie.
- Bewoner Rijnvliet vertelt dat zijn huis nu minder waard wordt en dat de gemeente eerder heeft 

geprofiteerd van de winst. 

Einde bijeenkomst. 


